
ای�ن دومی�ن دوره اس�ت ك�ه دو انتخاب�ات 
ریاس�ت جمهوري و ش�وراها همزم�ان برگزار 
مي ش�ود. برخي در این میان عقیده داش�تند 
كه ای�ن همزماني موج�ب تحت الش�عاع قرار 
گرفتن انتخابات ش�وراها در قی�اس با اهمیت 
انتخابات ریاس�ت جمهوري مي ش�ود. در این 
میان برخي اعضاي شاخص جناحي كه در حال 
حاضر كرس�ي هاي كمتري از صحن شورا را در 
اختیار دارد، معتق�د بودند چه بس�ا انتخابات 
ش�وراي ش�هر از انتخابات ریاس�ت جمهوري 
مهم تر باش�د. گویا این اهمیت نتیج�ه خود را 
در تأیی�د و رد صلاحیت هاي هیئ�ت نظارت بر 
انتخابات نش�ان داد، چنانچه با اب�لاغ نتایج به 
كاندیداها مش�خص ش�د كه وزارت كش�ور با 
تأیید صلاحیت ها جناحي و سیاس�ي برخورد 
ك�رده اس�ت؛ ام�ري ك�ه موضع گی�ري تأیید 
صلاحیت ش�ده ها را هم به دنبال داشته است. 
 براساس جدول زمان بندي انتخابات پنجمين دوره 
شوراهاي اسلامي از تاريخ ۱۷ الي 23 فروردين ماه 
صلاحيت داوطلبان در هيئت هاي اجرايي بررسي 
و 2۵ تا 3۱ فروردي��ن هم نظر هيئت نظارت اعلام 
و دوم ارديبهش��ت ماه نتايج بررسي صلاحيت ها 

رسانه اي شد. 
ابلاغ نتايج ب��ه كانديداها در حالي اس��ت كه قبل 
از اعلام رس��مي تأييد صلاحيت ها، زمزمه هاي رد 
صلاحيت برخي افراد به گوش مي رس��يد و جالب 
اين اس��ت كه غالباً گمانه زني هاي مطرح ش��ده با 

اعلام نهايي اسامي مورد تأييد واقع شد. 
حبيب كاش��اني، مرتضي طلايي، الهه راس��تگو  و 
جمع ديگری از اعضای فعلی شورا كه رأی آنها در 
سبد اصلاح طلبان قرار نمی گرفت از جمله افرادي 
هستند كه اسامي آنها به عنوان رد صلاحيت شدگان 
در رسانه ها منتشر شد و در مقابل محسن هاشمي، 
شهربانو اماني، احمد حكيمي پور، محسن سرخو، 
افش��ين حبيب زاده، ياش��ار س��لطاني،   غلامعلي 
رجايي، محمدجواد حق ش��ناس، مرتضي الويري 
و محس��ن مهرعليزاده از جمله افرادي هستند كه 
صلاحيت آنها براي ش��ركت در پنجمين دوره از 

انتخابات شوراها مورد تأييد قرار گرفته است. 
  حجم سنگین اطلاع رساني به چهره هاي 

با سابقه 
مرتضي طلايي، نايب رئيس شوراي شهر تهران با 
انتش��ار اطلاعيه اي درخصوص اخبار منتشرشده 
مبني ب��ر ردصلاحي��ت تعدادي از اعض��اي فعلي 
شوراي ش��هر از جمله خودش واكنش نشان داد و 
گفت: اگرچه بر اساس اطلاع قبلي، تأييد نهادهاي 
نظارتي و مراج��ع چهارگان��ه و همچنين هيئت 
اجرايي انتخابات در مورد اينجانب صورت گرفته، 
اما ظاهراً هيئت نظارت شهر تهران اقدام به اتخاذ 
چنين تصميمي كرده است. البته موضوع هنوز به 
صورت رس��مي به بنده اطلاع داده نشده، اما آنچه 
شائبه برانگيز، تعجب آور و غيرمنصفانه است، حجم 
سنگين اطلاع رساني اين خبر طي شب گذشته بود 

كه اميدوارم دستگاه هاي مسئول در امر برگزاري 
انتخابات ساده از كنار آن نگذرند. 

عليرضا دبير هم در اينباره گفته اس��ت، استعلام 
چهارگانه اش از وزارت اطلاعات، ثبت، قوه قضائيه 
و ناجا مثبت بوده و نمي داند علت رد صلاحيت وي 
چه بوده است.  اين نش��ان مي دهد كه بنا بر گفته 
وي، صلاحيت اين كانديدا در هيئت اجرايي تأييد 
شده است و اين هيئت نظارت بر انتخابات است كه 

اقدام به رد صلاحيت وي كرده است. 
  هیئت نظارت جناحي عمل كرد

رئيس شوراي شهر تهران در واكنش به رد صلاحيت 
برخي از چهره هاي فعلي شوراي شهر تهران گفت: 
متأس��فانه هيئت نظارت بر انتخاب��ات به صورت 
جناحي عمل كرده است و قطعاً شورا اين موضوع 
را پيگيري خواهد كرد.  چمران افزود: اكثر افرادي 
كه از سوي هيئت نظارت بر انتخابات رد شده اند،   
تجربيات خوبي را كس��ب كرده اند و رد اين افراد، 

جاي سؤال و پرسش دارد. 
  رئيس شوراي شهر تهران با اشاره به رد چهره هاي 
مطرح در شوراي شهر تهران توسط هيئت نظارت 
بر انتخابات شوراي ش��هر تهران بيان كرد: رد اين 
افراد نشان مي دهد كه نيازي به برگزاري انتخابات 

شوراها نيست؛ چراكه هيئت نظارت نتيجه انتخابات 
را رقم مي زند. 

وي از نمايندگان مجلس و همچنين هيئت رئيسه 
مجلس شوراي اسلامي خواست به اين موضوع وارد 

شوند و منصفانه و قانونمندانه رفتار كنند. 
  شوراي اول در شوراي پنجم كلید خورد

پرويز س��روري از اعضاي چهارمين دوره شوراي 
ش��هر در واكنش به رد صلاحي��ت برخي اعضاي 
فعلي شوراي شهر تهران گفت: نيروهاي رأي آور 
ليس��ت خدمت را رد صلاحيت كردند و با اين رد 
صلاحيت ها به تعبيري مي خواهند كرس��ي هاي 
شورا را به دست بياورند و روند ش��وراي اول را در 
ش��وراي پنجم كليد بزنند.    ظاهراً اصلاح طلب ها 
كه احساس كردند شرايط جامعه عليه آنها مي شود 
و يك رويگرداني اجتماعي را حس كردند، تصميم 
گرفتند تا انتخابات را مهندسي كنند و قرار است 
خودشان بگويند چه كس��ي وارد شورا بشود و چه 

كسي وارد نشود!
وي ادامه داد: اين آقايان همان هايي هس��تند كه 
در تمام دوران اقدامات شوراي نگهبان را به شدت 
زير سؤال مي بردند و حالا امروز مي بينيم زماني كه 
خودشان به اين نقطه رس��يده اند و اين مسئوليت 

را قبول كردند ب��ه قلع و قم��ع نيروهايي انقلابي 
پرداخته اند. همين موضوعات نش��ان مي دهد كه 

آنها به دنبال مهندسي انتخابات هستند. 
  شیوه تأیید صلاحیت در انتخابات شوراها 

چگونه است؟
بر خلاف انتخاب��ات رياس��ت جمهوري و مجلس 
شوراي اس��لامي كه صلاحيت نهايي كانديدا ها را 
شوراي نگهبان مشخص مي كند، بررسي صلاحيت 
كانديداي ش��ورا هاي شهر و روس��تا بر عهده اين 

نهاد نيست. 
مرجع اوليه رسيدگي به صلاحيت ها هيئت اجرايي 
است، سپس هيئت نظارت بخش و در مرحله سوم 
نوبت به هيئت نظارت شهرستان و استان مي رسد 
و آخرين مرجع قانون��ي، هيئت مركزي نظارت بر 

انتخابات است. 
بنا بر قانون، در انتخابات ش��وراهاي اسلامي شهر 
و روس��تا، هيئت هاي نظارت بايد نظارت كنند كه 
در همه مراحل، انتخابات راه قانوني و درست خود 
را بپيمايد و چنانچه به تخلف��ي از قانون و  جريان 
نادرستي در امور پي ببرند، براي رفع و اصلاح آن 
تذكر داده يا كارهاي قانوني ديگ��ر  انجام دهند و 
سرانجام بايد درستي انتخابات شوراهاي اسلامي 

شهر و روستا به تأييد اين هيئت برسد. 
اولين مرجع براي بررسي صلاحيت داوطلبان ورود 
به شوراهاي شهر و روستا، استعلام از چهار سازمان 
است كه به هيئت چهارگانه معروفند و عبارتند از 
نيروي انتظامي، ثبت اح��وال، قوه قضائيه و وزارت 
اطلاعات. اين اس��تعلام ها در هيئت هاي اجرايي 
مورد رسيدگي قرار مي گيرد و مبناي اوليه تأييد يا 
رد صلاحيت افراد در هيئت هاي اجرايي خواهد بود.  
پس از بررسي پرونده نامزدهاي انتخاباتي در خلال 
اس��تعلام چهارگانه بعد از مدت ۱0 روز، بررس��ي 
هيئت هاي اجرايي به هيئت نظارت شهرس��تان و 
بخش ارجاع مي شود. اين پرونده ها در هيئت هاي 
نظارت مورد رس��يدگي قرار مي گي��رد كه آنها در 
خصوص رد يا تأييد صلاحيت كانديداها نظر خود را 
اعلام مي كنند. اگر هيئت اجرايي صلاحيت كسي را 
رد كرد و هيئت نظارت آن را تأييد كرد، طبيعتاً نظر 

هيئت نظارت مبنا قرار خواهد گرفت. 
مطابق قانون، مسئوليت برگزاري انتخابات شوراي 
ش��هر بر عهده مجلس ش��وراي اس��لامي است و 
نمايندگان مجلس با تش��كيل هيئت هاي نظارت 
در شهرها و روس��تاهاي مختلف كشور، بايد همه 
مراحل اين كار را انجام دهند و جالب اين است كه 
اتفاقاً اكثريت هيئت مرك��زي نظارت بر انتخابات 
شوراها از جناحي تشكيل ش��ده است كه توفيق 
كمتري در حضور نمايندگان خود در صحن شوراي 
ش��هر دارد.  در نهايت اين مجلس شوراي اسلامي 
است كه با ورود نهايي به بررسي رد صلاحيت هاي 
زنجيره اي جناحي و سياس��ي در پنجمين دوره از 
انتخابات شوراهاي اسلامي ش��هر و روستا توسط 
هيئت نظ��ارت بر انتخابات، وضعيت را مش��خص 

خواهد كرد. 
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   س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت در اقدامي عجيب در حاش��يه 
مراسم گراميداش��ت روز زمين پاك، از طرح زيست محيطي گردنبند 
شبرنگ شتر براي جلوگيري از تصادف با خودروها كه از سوي يكي از 

شركت هاي توليد تاير در ايران توليد شده بود، رونمايي كرد. 
   دادستان عمومي و انقلاب كرمان گفت: به علت خلأ قانوني موجود 
رس��يدگي به پرونده هاي ورود اتباع خارجي غير مجاز به استان هاي 

غير مرزي با مشكل مواجه مي شود. 
   مرد پاكستاني كه به علت فقر از 2۵ سال پيش به خوردن شاخه و 
برگ درختان روي آورده است، اكنون با وجود برطرف شدن نياز مالي 

نمي تواند اين عادت خود را ترك كند. 
   رئيس سازمان مديريت بحران كش��ور اعلام كرد: هنوز ما در زمان 
ايجاد حادثه س��ر بسياري از مسائل به نتيجه نرس��يده ايم، مثلًا اينكه 
در تصادفات جاده اي چه س��ازماني فوتي را انتقال دهند، هنوز نتيجه 

نگرفته ايم. 
   مدير كل تغذيه وزارت بهداش��ت بيان كرد: زن��ان به عنوان محور 
سلامت خانواده وظيفه آموزش تغذيه سالم را به كودكان بر عهده دارند 
زيرا كودكان رفتار خود را از والدي��ن مي آموزند و اگر الگوهاي رفتاري 

اصلاح شود، عادات غذايي فرزندان نيز اصلاح خواهند شد. 
   رئيس كميسيون عمران مجلس گفت: فضاي آموزشي، مشكل مهم 
استان سيستان و بلوچستان است و دانش آموزان در اتاق هاي قديمي 

چوبي و زير سايه درختان درس مي خوانند. 
   رئيس سازمان نوسازي مدارس كشور گفت: متوسط سرانه آموزشي 
براي دانش آموزان ۵/۱۷ متر مربع است كه ۱2 استان از متوسط سرانه، 

پايين تر هستند. 
   رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس بيان كرد: طبق فرمايش 
رهبر معظم انقلاب مملكتي زنده اس��ت كه فرهنگ آن زنده باش��د، 
اما متأس��فانه اكنون در افرادي كه از دانشكده پزشكي فارغ التحصيل 

مي شوند فرهنگ جبهه و جنگ وجود ندارد. 
   معاون پرورش��ي و فرهنگي وزير آموزش و پ��رورش با بيان اينكه 
نمايندگان دانش آموزي از 30 كشور جهان در پنجمين دوره مسابقات 
بين  المللي قرآن دانش آموزي ش��ركت كردند، گف��ت: ۷00 دارالقرآن 

دانش آموزي در سراسر كشور فعاليت دارند. 
   رئيس جامعه خيرين مدرسه س��از كش��ور گفت: تع��داد خيرين 
مدرسه ساز در كشور، 6۵0 هزار نفر است كه 3۷ درصد مدارس كشور 

را ساخته اند. 
   معاون توانبخش��ي س��ازمان بهزيس��تي كش��ور اعلام كرد: قبلًا 
كلينيك هاي معلولان و خدمات توانبخشي در استان ها وجود داشت، 
اما با واگذاري خدمات، خيلي از آنها بسته شده است و بهزيستي توان 

خريد خدمت از بخش خصوصي را ندارد. 
   معاون فني و عمراني ش��هرداري تهران گفت: ادامه بزرگراه حكيم 
از بزرگراه آزادگان تا بزرگراه فتح به طول حدود ۱۵ كيلومتر تا قبل از 

اتمام فصل بهار به بهره برداري خواهد رسيد. 
   مشاور عالي رئيس سازمان مدارس غيردولتي آموزش و پرورش از 
تدوين ويرايش اول دستورالعمل صندوق حمايت از مؤسسان مدارس 
غيردولتي خبر داد و افزود: شهريه مدارس غيردولتي شهر تهران تا پايان 

اين هفته به مدارس ابلاغ مي شود. 
   معاون حقوقي و امور مجلس كميته امداد مصوبات مجلس شوراي 
اسلامي بودجه سال ۹6 را كه جهت ارتقاي سطح زندگي و توانمندسازي 

خانواده هاي تحت حمايت اين نهاد ابلاغ شده است، تشريح كرد. 

 جان برادر ! این دکترشدن رانتی را
 بعد از انتخابات بررسی کنید!

مدرك تحصيلي حسين فريدون از جمله موارد دردسرسازي بود كه سر دراز 
قصه اش هنوز تمامي ندارد و در تازه ترين اقدام، رئيس كميته بررسي اين 
موضوع به صراحت گفته است كه اعلام نتايج بررسي دكتري فريدون را به 
بعد از انتخابات موكول مي كنيم، چراكه اين موضوع بر آراي دكتر روحاني 
اثر مي گذارد ! گويی خود دولت پذيرفته اس��ت فريدون لايق دكترشدن 

نيست، اما اعلام اين موضوع را به بعد موكول كرده است.
خبر ماجراي تحصيل رانتي حس��ين فريدون در دانش��گاه شهيد بهشتي 
اينگونه بود كه طي نامه اي از س��وي سازمان س��نجش آموزش و پرورش 
كشور، به دانشگاه شهيد بهشتي جهت تحصيل حسين فريدون )دستيار 
ويژه و البته برادر رئيس جمه��ور( در مقطع دكتري رواب��ط بين الملل به 

دانشگاه شهيد بهشتي معرفي مي شود. 
پس از معرفي حسين فريدون توسط سازمان سنجش، شوراي گروه علوم 
سياسي و روابط بين الملل دانشگاه شهيد بهشتي با اكثريت آرا به جد با اين 
مسئله مخالفت و آن را به سازمان سنجش اعلام مي كند، اما در مقابل اين 
برادر رئيس جمهور اس��ت كه همچنان مصرانه پيگيري هاي خود را ادامه 
مي دهد. همين اصرارهاي شبهه برانگيز باعث مي شود كه سازمان سنجش 
با ارسال نامه اي به دانشگاه شهيد بهشتي توجيهاتي در مورد نقل و انتقالات 
وي از يك دانشگاه ديگر را مطرح كند، اما نفس بي عدالتي در اينباره فرآيند 
قصه پذيرش حسين فريدون در دانشگاه شهيد بهشتي را به بهانه سهميه 
شاهد و ايثارگري طول و دراز تر كرد.  بعد هم به گفته مشاور رئيس دانشگاه 
شهيد بهشتي در امور ايثارگران كاش��ف به عمل آمد كه اصلًا در دانشگاه 
شهيد  بهشتي مدركي كه نش��ان دهنده ايثارگري حسين فريدون باشد، 
ارائه نشده اس��ت.  در نهايت اين محمدمهدي طهرانچي، رئيس دانشگاه 

شهيدبهشتي بود كه به صورت ناگهاني از سمت خود بركنار شد. 
بعد از مطرح شدن موضوع در كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس شوراي 
اس��لامي در بهمن ماه، كميته سه نفره اي متش��كل از »سيدمحمدجواد 
ابطحي، محمد قمي و كارن خانلري« براي بررس��ي ابهامات و ش��بهات 
موجود درباره نحوه پذيرش حسين فريدون برادر و دستيار حسن روحاني 
رئيس جمهور در دوره دكتراي روابط بين الملل دانش��گاه شهيد بهشتي، 

تشكيل شكل گرفت. 
همان زمان عليرضا س��ليمي، عضو هيئت رئيس��ه كميس��يون آموزش و 
تحقيقات مجلس با اشاره به ويژه خواري دستيار و برادر رئيس جمهور تأكيد 
كرد: بايد اين اتفاق بدون مماشات بررسي شود. سر كار گذاشتن مردم كار 
پسنديده اي نيست. هر كسي در هر جايگاهي كه هست، اگر تخلفي كرد 

بايد به سزاي عملش برسد. 
ابطحي عضو اين كميت��ه از جمله افرادي بود كه تأكيد داش��ت »پذيرش 
بدون آزمون، معدل تحصيلي، گذراندن برخي دروس و تعهدات دانشجويي 
از جمله مسائل مختلفي است كه در رابطه با پرونده تحصيلي آقاي فريدون 

بايد بررسي شود.«
در نهايت هم كارگروه ويژه جهت بررسي اين پرونده اواسط بهمن ماه اعلام 

كردند گزارش نهايي اين بررسي ها ظرف مدت ۱0 روز اعلام مي كنند. 
اكنون بعد از گذشت بيش از دو ماه از تش��كيل كميته و زمان اعلام نتايج 
بررس��ي ها، محمد قمي رئيس كميته بررس��ي مدرك تحصيلي حسين 
فريدون گفته است: كاري مي كنيم كه انتشار گزارش نهايي كميته به پس از 
انتخابات رياست جمهوري موكول شود، زيرا روي رأي روحاني تأثير منفي 
دارد.  وي در حالي به صراحت از كتمان حقيقت به دليل منافع انتخاباتي 
و سياسي مي گويد كه پيش تر از اين اعلام نتيجه اين بررسي ظرف مدت 
۱0 روز اعلام شده بود، كما اينكه بررسي رانتي بودن پرونده تحصيلي يك 
فرد، مدت زمان زيادي را نياز ندارد، مگر آنكه ابعاد گس��ترده تري از فساد 
و رانت وجود داشته باش��د. هرچند كه باز هم اين امر توجيهي براي اقدام 
منفعت طلبانه به سود شخصي افراد نخواهد بود، چه بسا كه به فرموده امام 
صادق عليه السلام: كَلامٌ فی حَقٍّ خَيرٌ مِن سُكوتٍ عَلی باطِلٍ؛ سخن گفتن 

درباره حق، از سكوت بر باطل بهتر است. 

می�دان ولي عص�ر )عج( ی�ا میدان فردوس�ي 
را به عن�وان برش�ي از ش�هر در نظ�ر بگیرید. 
خب حالا ی�ك ضلع می�دان بایس�تید و تعداد 
مغازه هاي فس�ت فود ی�ا عرضه م�واد  آماده اي 
را كه در اط�راف میدان اس�ت، بش�مارید. اگر 
كمي تا شعاع صد متري خیابان هاي اطراف این 
میادین را هم در نظر بگیرید، یقیناً انگشت كم 
مي آورید! رشد قارچ گونه فروشگاه هاي عرضه 
فس�ت فود در مناط�ق مختلف ش�هر و به ویژه 
مناطقي كه به قطب هاي تفریحي تبدیل ش�ده 
حالا دیگر ص�داي اعتراض وزارت بهداش�ت را 
هم در آورده اس�ت و رئیس دفت�ر بهبود تغذیه 
وزارت بهداش�ت از صدور بي روی�ه مجوز براي 
راه اندازي فس�ت فود فروش�ي ها انتق�اد كرد. 
فست فود اينجا،  فس��ت فود آنجا فست فود همه جا 
هست؛ درست ش��بيه زبل خان كارتن نوستالژيك 
دهه 60 ب��ا اين تفاوت ك��ه عرضه بي��ش از اندازه 
فست فود موجب تغيير ذائقه كودكان و خانواده ها 
ش��ده و همين مس��ئله هم به دليل افزودني هاي 
مختلف فست فود و نمك و چربي بيش از اندازه اي 
كه با مصرف اين نوع خوراكي ها به بدن مي رس��د 
منجر به كاهش س��ن ابتلا ب��ه بيماري هايي نظير 
ديابت و كبد چرب ش��ده اس��ت. به گون��ه اي كه 
آمارها مي گويند س��ن ابتلا به بيم��اري ديابت در 
كشور ايران ۱0 تا ۱۵ س��ال پايين تر از سن شيوع 
بيماري در كش��ورهاي توس��عه يافته است و 20 
درصد مردم كش��ور ايران مبتلا به بيماري ديابت 
هستند. ريشه اين بيماري و همچنين بيماري هايي 
نظير بيماري هاي قلبي – عروقي كه رتبه دار مرگ 
و مير در كشورمان شده است، همگي به بحث هاي 
تغذيه اي و تغيير فرهنگ تغذيه مردم كش��ورمان 
به سمت فس��ت فودها مرتبط مي ش��ود؛  بگذريم 
از اينكه به دليل روش هاي نادرس��ت كشاورزي و 
مصرف بيش از حد سموم و كودها حتي محصولات 
كش��اورزي مان هم چندان قابل اعتماد نيست و به 

گفته سعيد متصدي، معاون محيط زيست انساني 
سازمان حفاظت محيط زيست اين محصولات هم 
آلوده اس��ت. با وجود اين اما نه گفتن به فست فود 
مي تواند گامي مهم در جهت سالم س��ازي خورد و 

خوراكمان به حساب بيايد. 
  نه به فست فود 

كمپين» نه به فست فود« اقدامي است كه از سوي 
وزارت بهداشت قرار اس��ت برگزار شود تا غذاهاي 
فوري ايراني مانن��د كوكوها،  امل��ت و انواع آش ها 
را جايگزي��ن فس��ت فودها كند. زه��را عبداللهي، 
رئيس دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت دراين باره 
مي گويد: از نظر ما غذايي سالم است كه عوامل خطر 
تغذيه اي مثل قند و نمك و چربي را نداشته باشد. 
فست فودهاي غربي كه در الگوي غذايي مردم جاي 
خود را باز كرده اند و زياد مصرف مي ش��وند، چربي 
و نمك زيادي دارن��د و با توجه به اينك��ه همراه با 
نوشابه هاي گازدار استفاده مي شوند، به مشكلات 

تغذيه اي مردم دامن مي زنند. وي معتقد است اگر 
مردم اين غذاها را با قند و نم��ك و روغن كمتري 
استفاده كنند، الگوي غذايي اصلاح مي شود. حدود 
۵0 درصد مردم دچار چاقي هس��تند و شاهد روند 
افزايشي چاقي، ديابت، فش��ارخون و چربي خون 
هس��تيم. رئيس دفتر بهبود تغذي��ه جامعه وزارت 
بهداش��ت از رايزني اين وزارتخانه با اصناف در اين 
زمينه خبر مي دهد و مي گويد: از طريق دبيرخانه 
شوراي عالي س��لامت و امنيت غذايي جلساتي با 
حضور نماين��دگان همه بخش ه��ا از جمله صنف 
اغذيه فروش ها برگزار و مباحث در قالب بحث هاي 
كارشناسي دنبال مي شود. البته مهم ترين اولويت 
ما در بحث س��لامت تغذيه اي مردم، فرهنگسازي 

صحيح است. 
  تبدیل روزانه 30 تا 40 درصد مواد غذایي 

به پسماند
با تم��ام اينه��ا اما اگ��ر بخواهي��م از محصولات 

كش��اورزي بيشتري هم اس��تفاده كنيم چندان 
اطمينان��ي ب��ه س��لامت آنه��ا نيس��ت. معاون 
محيط زيس��ت انس��اني س��ازمان حفاظ��ت 
محيط زيست مي گويد:  به رغم مصرف زياد كود، 
مواد آلي خاك كشور ما بسيار فقير است كه اين 
نشانگر مصرف بي رويه بس��ياري از موادي است 
كه نمي توانند به پاي��داري منابع ما كمك كنند. 
همچنين م��ا در افزايش ميزان مص��رف كود و 
سموم مديريت مناسبي نداريم و روزانه 30 تا 40 
درصد از محصولات غذايي ما تبديل به پسماند 
مي شود كه اين معضل بسيار بزرگي براي كشور 
اس��ت. بنا به تأكيد متصدي حتي اگر بهترين و 
پاك ترين آب ها به زمين هاي كش��اورزي برسد، 
به دلي��ل آلودگي خاك محص��ولات مصرفي ما 
آلوده است. وي با اشاره به اينكه از سال ۱346 در 
خصوص باقيمانده سموم در مواد غذايي، قانون 
تدوين شده است، مي افزايد: بايد به سمت پايش 
و كاهش سموم و كود برويم، اما متأسفانه در حال 

حاضر براي مصرف سموم يارانه تعلق مي گيرد. 
ب��ه گفت��ه مع��اون انس��اني س��ازمان حفاظت 
محيط زيست، فرس��ايش خاك در ايران بيش از 
۱6 ميليون تن در سال است در حالي كه متوسط 
 جهاني فرس��ايش خاك در جهان چيزي حدود

 ۷ � 8 ميليون تن است. 
  فرهنگس�ازي براي كار در مس�ئولان و 

تغذیه درست در مردم 
بهب��ود تغذيه و س��لامتي نيازمند ع��زم مردم و 
مس��ئولان اس��ت؛  مس��ئولاني كه بابت مصرف 
س��م يارانه مي دهند، اما كش��اورزي ارگانيك را 
آموزش نمي دهند و هر روز به تعداد بيشتري از 
فست فودها مجوز فعاليت مي دهند تا ويتريني از 
خوراكي هاي مضر را پيش چشم مردم به نمايش 
بگذارند. مردم هم در اين بين مي توانند لااقل به 
فست فودها نه بگويند هر چند سلامت محصولات 

كشاورزي از دست آنها خارج است. 

دیابت در حال همه گیر شدن است

روزانه 30 تا 40 درصد از محصولات غذایي ما تبدیل به پسماند مي شود
بفرماييد فست فود مضر با سالاد مسموم !

هیئت نظارت، نتیجه انتخابات شوراها را به طور پیشیني رقم زد 

رد صلاحیت هاي گسترده و جناحي دولت در انتخابات شوراي شهر حتي صداي تأیید صلاحیت شده ها را هم درآورده است

رد و تأیید مهندسي شده نامزدهاي شوراها

محیط زیست از حفاظت خاك هم کم آورد !
سالانه 50 هزار هكتار بیابان زایي در كشور داریم

در حالي روز نمادین زمین پاك را پش�ت سر گذاشتیم كه به گفته 
معاون سازمان محیط زیست سالانه ۱۶ میلیون تن فرسایش خاك 
در ایران داری�م و همه خاك ه�اي اطراف تهران نیز آلوده اس�ت. 
س��عيد متصدي با بيان اينكه حتي اگ��ر بهترين آب را ب��ه زمين هاي 
كشاورزي تزريق كنيم، باز هم به دليل آلودگي خاك به دلايل مختلف 
همچون مصرف بي رويه س��م و كود، محصول ناسالم خواهيم داشت و 
متأسفانه امروز شاهد پيدايش و ظهور اين مواد در سفره غذايي مردم نيز 
هستيم. وي تصريح كرد: بر اساس قانون، از سال ۱346 بايد ميزان باقي 
مانده سم و كود در محصولات غذايي مورد پايش و سنجش قرار گيرد و 
مصرف آن كاهش يابد، اما شاهد تخصيص يارانه به سم و كود هستيم.  
اعتراف اين مسئول به فرس��ايش و آلودگي خاك نشان مي دهد كه به 
دليل بي توجهي به زيست شهري و اكوسيستم حساس پيرامون محيط 
زندگي سبب شده است تا ش��هرها و مراكز صنعتي و توليدي در كشور 
ما آلودگي و آلايندگي توليد و صادر كنند.   نبود نظارت هاي بالا دست و 
بي توجهي در سال هاي متمادي سبب از بين رفتن با ارزش ترين تركيب 
عنصر يعني خاك بشود. نبود پيوست اجتماعي و ارزيابي زيست محيطي 
عامل ديگري است كه اين فاجعه را دو چندان كرده است.  متأسفانه در 
سال هاي متمادي برخي مسئولان سازمان حفاظت محيط زيست فقط 
با كاربست كلام، شعار حفاظت س��ر داده اند كه نتيجه اش اين شده كه 
سالانه ۱6 ميليون تن خاك را از دست مي دهيم. اين ميزان خاك يعني 

خاك حاصلخيز كه مي تواند چرخ كشاورزي را به گردش درآورد. 
   سالانه 50 هزار هكتار بیابان زایي در كشور

همچنين رئيس كميسيون كش��اورزي، آب و منابع طبيعي مجلس در 
توضيح علل افزايش مساحت بيابان هاي كشور گفت: كمبود اعتبارات و 
تغيير اولويت هاي وزارت جهاد كشاورزي علت پيشي گرفتن بيابان زايي 
از بيابان زدايي است.  علي محمد شاعري در خصوص اقدامات بيابان زدايي 
وزارت جهاد كش��اورزي براي مه��ار ريزگردها گفت: مقابل��ه با پديده 
ريزگردها و بيابان زايي يكي از وظايف مهم وزارت جهاد كشاورزي است، 
در واقع اين وزارت مسئوليت كنوانسيون بيابان زدايي را در كشور و تمامي 
مسئوليت هاي پيشگيري، مقابله با بيابان زايي، مقابله با پديده ريزگردها و 
آلودگي هاي زيست محيطي ناشي از بيابان زايي را عهده دار است.   نماينده 
مردم نكا، بهشهر و گلوگاه در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه وزارت 
جهاد كشاورزي در دهه هاي 60 و ۷0 عملكرد مناسبي در زمينه مقابله 
با بيابان زايي داشت، تصريح كرد: ايران در آن سال ها بعد از كشور چين 
مقام دوم را در مقابله با بيابان زايي داشت، اما تخصيص ندادن اعتبارات 
و تغيير اولويت هاي وزارت جهاد كشاورزي از مديريت منابع طبيعي به 
سمت مديريت توليد به تدريج عملكرد ميزان بيابان زدايي از بيابان زدايي 
پيشي گرفت.  وي افزود: هم  اكنون عملكرد بيابان زدايي در كشور بسيار 
ضعيف است، زيرا نه تنها اين اقدام اولويت نخست وزارت جهاد كشاورزي 
نيست، بلكه اعتبار لازم هم از سوي دولت تخصيص داده نشد، در حقيقت 
براي هر هكتار بيابان زدايي نيازمند حداقل 2 تا ۱0 ميليون تومان اعتبار 
هستيم.   ش��اعري افزود: انجام اقداماتي چون مالچ پاش��ي، بذر پاشي، 
حفاظت از پوشش گياهي، عمليات آبخيزداري و صيانت از پوشش هاي 
جنگلي منجر به كند ش��دن روند بيابان زايي مي شود. در كشور سالانه 
حداقل ۵0 هزار هكتار بيابان زايي و حدود 30 ميليون هكتار بيابان داريم 

كه ۷ ميليون هكتار آن كاملًا بحراني است. 
  حفظ خاك  براي توسعه اقتصادي كشور

قاچاق خاك، نبود كش��اورزي نوين و مكانيزه، كنترل نكردن سيل و 
سيلاب، آلودگي هاي زيس��ت محيطي و ديگر عوامل سبب شده است 
تا خاك با ارزش ايراني از بين برود؛ يك روز خ��اك جزاير ايراني براي 
جزاير عرب قاچاق ش��ود و روز ديگر با سموم آلوده شود.   جلو گيري از 
فرسايش خاك يعني توسعه كشاورزي، حفظ آب هاي جاري، جلوگيري 
از نابودي جنگل ها و مراتع و در كل گام برداشتن به سوي رونق اقتصادي 
و در مسير اقتصاد مقاومتي قرار گرفتن. اين مهم از سوي دولت تاكنون 
ناديده گرفته شده است و ضروري است در عمل بخش ها و دستگاه هاي 

متولي به اين موضوع حياتي توجه ويژه اي داشته باشند. 

پیش بیني یك خط مترو در همت
رئیس كمیس�یون عمران و حمل و نقل و ترافیك ش�وراي ش�هر 
ته�ران، جزئیات خط�وط جدید متروي ته�ران را تش�ریح كرد. 
احمد دنيامالي با تأكيد بر لزوم توس��عه خطوط مترو و تكميل ش��بكه 
اتوبوسراني در پايتخت گفت: بايد خطوط انبوه بر را در تهران توسعه دهيم 
تا آنجا كه مردم تنها براي سفرهاي تفريحي از اتومبيل شخصي استفاده 
كنند.  وي با اشاره به تكميل خطوط هفتگانه مترو طي سال جاري اظهار 
داشت: مطالعاتي براي احداث خطوط 8، ۹ و ۱0 تهران انجام شده است.  
عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه بعضي از محورهاي شهري تهران 
نياز به خطوط متروي تندرو دارند، گفت: اين خطوط ايستگاه هاي كمتر 
و سرعت بيشتري دارند و بهتر است در زير بزرگراه هايي احداث شوند كه 
تقاضاي سفر در آنها بيشتر اس��ت.  دنيامالي با بيان اينكه در برنامه پنج 
ساله سوم شهر تهران نيز بايد به موضوع مترو توجه عميقي شود، تصريح 
كرد: مسير حاشيه اتوبان همت، يكي از محورهايي است كه پيشنهاد شده 
در آن مترو احداث شود و مشاوران ايراني- فرانسوي در حال انجام مطالعه 
در اين رابطه هستند. يكي ديگر از خطوط در محور جنوب و زير محور راه 
آهن است كه خطي شرقي - غربي اس��ت كه مطالعات آن در حال انجام 
است.  به گفته وي، برخي دو طبقه كردن بزرگراه همت را مطرح مي كنند 
كه اين موضوع به منظر ش��هري لطمه خواهد زد.  دنيامالي عنوان كرد: 

اصلاح خط ۵ مترو در دستور كار مديريت شهري است. 

ارائه تسهیلات ویژه به موكب ها

فراخوان ثبت نام موکب هاي اربعین 96
قائم مقام س�تاد بازس�ازي عتب�ات عالی�ات در امور اربعی�ن از آغاز 
ثبت نام موكب هاي اربعین حسیني ۹۶ در طرح »شناسنامه دار كردن 
مواكب « همزمان با س�الروز مبعث حضرت رسول اكرم)ص( خبر داد. 
به گزارش روابط عمومي ستاد بازسازي عتبات عاليات، جمشيد گودرزي 
گفت: براساس تصميم ستاد مركزي اربعين حسيني و كميته مشاركت هاي 
مردمي، اسكان و تغذيه، امس��ال در راستاي س��اماندهي و ارتقاي سطح 
خدمات دهي ب��ه زائران اربعين، طرح شناس��نامه دار ك��ردن مواكب از ۵ 
ارديبهشت در سراسر كشور اجرا مي شود.  وي افزود: براين اساس از تمامي 
هيئات مذهبي، نهادها و مديران مواكبي كه س��ال هاي گذش��ته افتخار 
خدمت به زائران را داشته اند و نيز اش��خاص و خيريني كه تمايل دارند از 
امسال در اين امر مش��اركت كنند، دعوت مي شود تا براي تشكيل پرونده 
و ثبت نام در طرح شناسنامه دار كردن مواكب و دريافت پروانه فعاليت به 
دفاتر ستادهاي بازس��ازي عتبات عاليات در سراسر كشور مراجعه كنند.  
وي گفت: اين طرح مش��مول تمام��ي موكب هاي در مرز، طول مس��ير و 
موكب هاي مستقر در شهرهاي نجف اشرف، كربلا، كاظمين وسامرا  است.  
گودرزي درباره مزيت هاي مشاركت موكب داران در اين طرح خاطر نشان 
كرد: كمك به امور گمركي موكب ها براي تردد در مرز، در اختيار گذاشتن 
زمين، ارائه خدمات زيربنايي و زيرساختي مانند آب و برق، تسهيل در ايجاد 
هماهنگي ها در م��رز و داخل خاك عراق، ارائه وي��زاي خادمي، در اختيار 
قراردادن انبار دائمي، ساماندهي امور و جلوگيري از هدر رفت منابع ازجمله 

فوايد شناسنامه دار شدن موكب هاي اربعين حسيني است. 

بيژن يانچشمه

زهرا چيذري 
  گزارش 2

نيره ساري
  گزارش یک

گندم زماني

عکس: ايسنا


